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 Rådet for Energi og Miljø-
teknologi 

Fødevarerådet Kompetencerådet It-rådet 

Formål Rådets formål er primært at 
rådgive Vækstforum om igang-
sætning af konkrete projekter 

og initiativer inden for energi og 
miljø, hvor projekterne skal 
sikres en faglig høj kvalitet så-
vel med hensyn til det er-
hvervsmæssige som energi-

mæssige rationale og med en 
betydende nyhedsværdi. 

 

Formålet med Fødevarerådet er: 
 
- at understøtte udviklingen af 

et førende internationalt innova-
tionsmiljø for klog hverdagsmad 
i Region Midtjylland 
- at sikre implementering og 
koordinering af fødevaresats-

ningens initiativer  
- at sikre et højt fødevarefagligt 

niveau i fødevaresatsningens 
initiativer og projekter. 
 

Rådets formål er at være rådgi-
vende over for Vækstforum i f.t. 
indsatser på kompetenceudvik-

lingsområdet samt at være sty-
regruppe for KOMPETENCEmidt. 

Formålet med IT-rådet er: 
 
- at udvikle regionens erhvervs-

liv via nyskabende it-
anvendelse i private og offentli-
ge virksomheder 
- at videreudvikle regionens 
erhvervsmæssige styrker på it-

området til en international 
styrkeposition 

- at sikre et højt fagligt niveau i 
Vækstforums indsats på it-
området 
 

Opgaver - Give anbefaling til Vækstforum 

vedr. igangsætning af konkrete 
projekter 
- Følge fremdriften med fokus 
på satsningen faglige mål 

- Være ambassadører for mega-
satsningen og medvirke til at 
fremme dialogen regionalt, na-

tionalt og internationalt 
- Bidrage til koordinering af 
initiativer 
- Have en rådgivende funktion i 
forhold til den videre udvikling 
af satsningen. 
 

- Rådgive Vækstforum i 

spørgsmål vedrørende fødevarer  
- Fungere som ekspertgruppe i 
forhold til at monitorere frem-
driften i den regionale fødevare-

satsning 
- Give faglig vurdering af pro-
jektforslag i fødevaresatsningen 

- Fungere som sparringspartner 
for Vækstforum i forhold til den 
fortsatte satsning på fødevare-
området  
- Udvikle forslag til, hvordan 
fødevaresatsningen kan spille 
sammen med Vækstforums 

øvrige indsatsområder 

- Følge nationale og internatio-
nale erhvervspolitiske strategi-
er, satsninger og forskning in-
den for fødevareområdet 

- Fremme mulighederne for 

etablering af tværgående regio-
nale aktiviteter (mellem de tre 
VEU-centre i regionen og mel-
lem alle aktørerne på området). 

- Indtage en central rolle i for-
hold til varetagelse af den regi-
onale tværgående forankring og 

prioritering af indsatsen. 
- Varetage en rådgivende funk-
tion og sikre sammenhæng og 
samspil mellem uddannelses-, 
erhvervs- og beskæftigelsessy-
stemet. 
- Sikre en videreformidling af 

erfaringerne og den gode prak-

sis fra de regionale aktører til 
bl.a. VEUcenterrådene. 
- Etablere et regionalt samar-
bejde med henblik på såvel at 
indsamle som at skabe større 

viden om fremtidens kompeten-
cebehov i Regionen 
- Sikre en bred regional per-
spektivering samtidig med en 
lokal forankring af indsatserne 
- Foreslå og beskrive særlige 

- Levere input til, hvordan it kan 

spille sammen med Vækstfo-
rums øvrige indsatsområder 
- Fungere som ekspertråd i for-
hold til ”It som innovativ driv-

kraft” 
- Give en faglig vurdering af 
indkomne projektforslag i ”It 

som innovativ drivkraft” og it-
delen af Shanghai 
- Følge nationale og internatio-
nale erhvervspolitiske strategi-
er, satsninger og forskning in-
denfor it-området 
 



 2 

udviklingsopgaver og indsats-
områder samt rådgive om prio-
ritering og implementering her-
af. 
 

Mødefrekvens Rådet holder som udgangspunkt 
3 – 4 ordinære møder om året.  
 
Udvalget kan vælge at lægge et 
ordinært møde sammen med et 

besøg hos en virksomhed eller 
en aktør inden for energiområ-

det (der er holdt møder hos fx 
Energinet.dk, DAKA, Deif A/S, 
Viborg Fjernvarme, Brædstrup 
Fjernvarme, Vestas A/S m.fl.). 
 

Rådet blev etableret i efteråret 
2009, med opstart november 
2009. Der afholdes som ud-
gangspunkt 4 årlige møder.  
 

I 2011 er der afholdt 5 møder, 
herunder et ekstra møde i for-

bindelse med åbningsarrange-
ment 9. marts for FFI og FØDE-
VAREmidt.  
 
Rådsformanden deltog i Vækst-
forums møde april 2011. 

 
I 2012 afholdes der ligeledes 5 
møder, herunder et ekstra møde 

i juni, hvor rådet skal behandle 
midtvejsevalueringen af Klog 
hverdagsmad. 
 

Rådet holder 3-4 årlige møder. IT-rådet har holdt to møder i 
2011: d. 13. januar og 
30.november. 
Forretningsudvalget har sidelø-
bende holdt 7 møder. 

 

Hovedpunkter på 
dagsordener i 2011 
 

I 2011 blev der kun afholdt et 
møde mod hele fire møder i 
2010. Årsagen hertil er blandt 
andet, at forelæggelsen af pro-
jektideer for rådet har udviklet 
sig fra forholdsvis mange, men 

mindre projekter, til færre men 

til gengæld større projekter. 
 
Rådets rolle har i den sammen-
hæng været: 
- Stillingtagen til de indsendte 

projektideer og formulering af 
anbefaling fra rådet til Vækstfo-
rum og/eller rådgivning til an-
søger med henblik på en højere 
faglig kvalificering af projekti-
deen, inden den forelægges for 

Rådets arbejde og dagsordener 
har siden opstarten ultimo 2009 
båret præg af to forhold:  
A) Opstartsfase både hvad 

angår fødevaresatsningen 
og rådets arbejde. Derfor 

fokus på rådets rolle og ikke 

mindst fødevaresatsningens 
karakter og indhold.  

B) Det har taget tid at komme i 
gang for fødevaresatsningens 
aktiviteter, særligt opstart af 

de to initiativer Future Food 
Innovation (FFI) og FØDEVA-
REmidt. Regionsrådet bevilge-
de støtte til initiativerne i 
2010, men medfinansieringen 
fra Regionalfonden faldt først 

Temaer på møder i 2011: 
 
Samarbejde 
- Styrket samarbejde og koordi-
nering af indsatsen mellem de 
enkelte politikområder (er-

hvervs- beskæftigelses- og ud-

dannelsespolitik) 
- Styrket samarbejde og koordi-
nering mellem parterne og 
konsulentkorpset 
- Indsatsen i de små virksom-

heder – Hvordan? 
 
Turisme og oplevelsesøkonomi 
- Er det overhovedet værd at 
satse på turisme i region Midt-
jylland? 

Et gennemgående tema for 
både IT-rådets og forretnings-
udvalgets møder har været IT-
rådets rolle og opgaver. Med-
lemmerne har opfattet, at rollen 
er for uklar og opgaverne for få. 

Der er desuden blevet sat 

spørgsmålstegn ved, om Vækst-
forum reelt efterspørger rådets 
arbejde. Diskussionerne resulte-
rede i, at rådet udarbejdede et 
forslag til nyt kommissorium, 

der blev fremlagt for Vækstfo-
rum d. 21. februar. 
 
Andre temaer har været: 
- Smart Region 
- Internationalisering af it-
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Vækstforum. 
- Drøftelse af muligheden for at 
rådet påtager sig en mere pro-
aktiv rolle med hensyn til at 
udvikle projekter og initiativer 
(der arbejdes videre med em-

net, bl.a. på rådets seminar den 
8. og 9. marts 2012). 
- Faglig diskussion af regionens 
’Energiperspektivplan for 50 % 
vedvarende energi i Region 

Midtjylland i 2025’, som blev 
igangsat af Regionsrådets Ud-

valg for Miljø og Energi i efter-
året 2010. Rådet har fået pla-
nen forelagt og på mødet kom-
menteret den over for admini-
strationen som et bidrag til sik-
ring af fagligheden. 

- Forelæggelse og diskussion af 
den igangsatte cleantech-

kortlægning, således at den 
færdige kortlægning kan indgå i 
rådets samlede vidensgrundlag 
for stillingtagen til konkrete 
projekter. 

- Oplæg om konkret projekt om 
geotermisk varme i Viborg 
Fjernvarme som en faglig opda-
tering af rådet på dette speci-
fikke emne. 
 

på plads i slutningen af 2010, 
hvorfor de to operatører reelt 
har været i gang siden starten 
af 2011.  

 
Rådets dagsordener har indeholdt 

såvel oplæg, orienterings- og 
beslutningspunkter som temati-
ske/strategiske drøftelser. 
 
Eksempler på dagsordenspunk-

ter i 2011: 
- Kort nyt fra operatørerne (fast 

punkt). FFI henholdsvis FØDE-
VAREmidt leverer på hvert mø-
de kort status for fremdrift, 
udfordringer, virksomhedscases 
mv. 
- Faglig vurdering af ansøgnin-

ger under Innovationspuljen 
som grundlag for Vækstforums 

beslutning. 
- Faglig vurdering af invitation 
til partnerskab omkring Food-
best som grundlag for Vækstfo-
rums beslutning. 

- Løbende orientering om og 
drøftelse af udarbejdelsen af 
Grøn Vækst Programmet.  
- Faglig vurdering af ansøgning 
(Madlandet i vest) under Grøn 
Vækst programmet. 

- Strategiproces om fødevare-

satsningen og det videre arbej-
de. 
- Drøftelse af tilrettelæggelse af 
og resultater i forbindelse med 
regionens landsdækkende ana-
lyse af uddannelsesbehov i fø-

devareerhvervet.  
- Orientering om regionale fø-
devareevents i forbindelse med 
afholdelse af U21 EM. 

Oplæg v/direktør Peter Ploug-
mann, New Insight 
- Betydningen af at satse på 
turisme samt hvordan kompe-
tenceudvikling kan understøtte 
denne udvikling 

Oplæg v/Frans Bjørn-Thygesen, 
direktør Fonden Midtjysk Turis-
me 
 
KOMPETENCEmidt ver.2.0, samt 

oplæg vedr. opkvalificering af 
arbejdsstyrken inden for Bygge 

& Anlægsområdet til at imøde-
komme behovet for arbejdskraft 
i forbindelse med kommende 
større anlægsprojekter i Region 
Midtjylland, bl.a. de to store 
sygehusbyggerier. 

erhvervet. 
- Høringssvar vedr. Vækstfo-
rums handlingsplan. 
- Høringssvar vedrørende turis-
mestrategien. 
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- Drøftelse af og input til tilret-
telæggelse af midtvejsevalue-
ring i 2012 af fødevaresatsnin-
gen. 
 
Fødevarerådet har som led i 

strategiarbejdet formuleret sin 
primære rolle som formidler af 
muligheder, prioriteringer og 
begrundelser til Vækstforum og 
fødevareerhvervets aktører og 

interessenter. Det bygger på tre 
ting: 1) Fødevarerådet som 

Vækstforums ekspertråd, 2) 
Fødevarerådet som aktiv for-
midler af fødevaresatsningens 
muligheder til aktører og inte-
ressenter og 3) Fokus på både 
det korte og det lange sigte i 

satsningen. 
 

Sekretariatsbetje-
ning 

Sekretariatsbetjeningen vareta-
ges af cleantech-teamet i Regi-
onal Udvikling. Sagen varetages 
aktuelt af Nanna Seidelin. På 

møderne deltager som ud-
gangspunkt Henrik Brask Peder-
sen og Jørgen Krarup, men der 
roteres også mellem teammed-
lemmerne alt efter hvilke punk-
ter, der konkret er på dagsord-
nen. 

 

Der er en tæt dialog mellem 
rådsformand Greta Jakobsen og 
sekretariatet (Anja Rasmussen, 
fødevareteamet samt Erik Se-

jersen). Den tætte dialog med 
formanden udgøres af telefonisk 
kontakt samt formøder med 
formanden i forbindelse med 
rådsmøderne, løbende dialog 
om fremdrift og udfordringer i 
fødevaresatsningen samt brug 

af rådsformanden som ambas-
sadør/repræsentant i givne situ-
ationer. Sekretariatet v/ fødeva-
reteamet varetager al sekretari-
atsbetjening af rådet.  
 

Sekretariatsbetjeningen vareta-
ges af KOMPETENCEmidt pro-
jektlederen i Væksthus Midtjyl-
land sammen med kompetence-

teamet i Regional Udvikling. 
 

Rådet sekretariatsbetjenes af 
Aarhus Kommune (Peter Ras-
mussen) og Region Midtjylland 
(Jesper Algren) i fællesskab. 

 

 


